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 به فكر حل مشكلات 
دانشجويان دكتري باشيد

  امير حسين سقفي* 
دانشجوي دكترا يك عنوان بسيار زيباست كه به رغم افزايش 
تعداد دانشگاه ها و پذيرش تعداد بالاي دانشجويان همچنان 
شأن خود را حفظ كرده و يك پرستيژ محسوب مي شود. اما 
اين مسئله پرستيژ نيست كه فارغ التحصيلان كارشناسي 
ارشد را به سمت دكترا خواندن سوق مي دهد بلكه علاقه به 
پژوهش تخصصي است كه باعث مي شود دانش آموختگان 

كارشناسي ارشد به ادامه تحصيل بپردازند. 
اما مس��ير آنچنان كه باي��د هم هموار نيس��ت چراكه يك 
دانش��جوي دوره دكتري در ايران به طور متوس��ط از سن 
حداقل 25 سالگي در اين دوره مشغول به تحصيل مي شود 
و دانشگاه هاي سراسري از دانشجويان دكترا تعهد مي گيرند 
كه شغلي نداشته باشند و اين در حالي است كه فردي با اين 
سن بايد مس��تقل زندگي كند يا  حتي سرپرست خانواده 
باشد. در كشورهاي اروپايي و امريكايي نيز دانشجوي دوره 
دكتري بودن يك شغل محسوب مي شود و دانشجو اصولاً 
نمي تواند در جاي ديگري مشغول به كار باشد اما از طرف 
دانشگاه به دانشجو حقوق داده مي ش��ود كه متأسفانه در 
كشور ما چنين مسئله اي مرس��وم نيست و همين موضوع 
باعث شده كه تمركز روي تزهاي دوره دكتري كاهش پيدا 

كند و هدفمند نباشد. 
مسئله ديگري كه دانشجويان دكتري با آن درگير هستند 
و البته براي آن كمپيني 4هزار نفره تشكيل داده اند مشكل 
عدم اعطاي تسهيلات ويژه به دانش��جويان دكتراست كه 

حذف شده و عدم پرداخت وام پژوهانه است. 
با توجه به اينكه دانش��جويان دوره دكتري از حق اشتغال 
محروم ش��ده اند و بابت پژوهش و تحصي��ل در عالي ترين 
دوره آموزش عالي حقوقي دريافت نمي كنند، وام ويژه دوره 
دكتري و تسهيلات پژوهانه مي توانست نقطه اميدي براي 
دانشجويان اين دوره باشد اما طبق قوانين جديد وام ها قرار 
است هر سه ماه يكبار آن هم با شرايط سخت پرداخت شود 
كه زندگي را بيش از پيش براي دانشجويان دكتري سخت تر 
مي نمايد. از طرف ديگر دانشجويان دكتري در ايران حداقل 
در يك سال اول نمي دانند كه قرار است روي چه پروژه اي كار 
كنند و سردرگم هستند و همين امر باعث مي شود كه بخشي 
از عمر آنها هدر رود. در حالي كه در خارج از كشور دانشجو 
با توجه به پروژه هاي در دست اقدام دانشگاه و استاد جذب 
مي شود و از همان ابتدا مي داند كه در طول دوره دكتري قرار 

است چه پروژه اي را به سرانجام برساند. 
بنابراين با توجه به شرايط به وجود آمده و مسائلي كه مطرح 
شد سرنوشت دانش��جويان دكترا از دو حال خارج نخواهد 
بود. در حالت اول به احتمال زياد با توجه به نيازهاي مالي و 
سردرگمي هاي كه وجود دارد، تمركز دانشجويان روي تزها 
كاهش پيدا خواهد كرد و اين مسئله باعث خواهد شد كه 
رشد علمي كشور با توجه به اينكه بيشترين توليد علم در 
اين مقطع صورت مي گيرد، كاهش مي يابد و در حالت دوم 
مس��ئله مهاجرت و فرار مغزها بيش از پيش مطرح خواهد 
شد. بنابراين مسئولان آموزش عالي و دولت براي اعتلاي 
علمي كشور بايد به فكر حل مشكلات دانشجويان دكترا و 

پژوهشگران باشند. 
 *دانش آموخته كارشناسي ارشد
 دانشگاه صنعتي شريف

تريبون دانشجويي

اولويت های وزير علوم دولت دوازدهم كدام است؟

اجرایسیاستهایابلاغیبهجایسرگرمشدنبهحاشیهها

مجمع هماهنگ كننده تشكل ها
 يك توصيه  ديگر ما هم اين است كه تشكل هاي دانشجويي 
با هم همفكري ، همكاري و همدلي نشان بدهند. حالا من 
نمي خواهم يك چيزي را حتماً يك پيشنهاد قطعي بكنم، اما 
به نظر آدم مي رسد كه مثلًا يك مجمع هماهنگ كننده اي 
بين اين تشكل ها وجود داش��ته باشد تا تشكل ها هم جهت 
پي��ش بروند.البته جهت هاي كل��ي تقريباً با هم يكس��ان 
است،خوب است.نمي خواهيم هم بگوييم كه اين تشكل ها 
با مختصاتي كه هر كدام دارند، بايستي اين مختصات را همه 
يك كاسه كنند؛ نه، تنوع و مختصات گوناگون در تشكل ها 
هيچ ايرادي ندارد؛ منتها در جهت گيري ها، در پيشرفت به 
سمت اهداف انقلاب، يك هماهنگي انجام بگيرد تا بتوانيد 
بر محيط دانشجويي اثرگذاري كنيد.تشكل ها بايد بتوانند 
بر محيط دانشجويي اثرگذاري كنند. خوشبختانه محيط 
دانشجويي محيط خوبي است. نه اينكه در محيط دانشجويي 
اشكال نيست، انحراف نيست، خطا نيست، لغزش نيست؛ كجا 
نيست؟ در مقدس ترين مجموعه ها و محيط ها هم بالاخره 
انس��ان يك لغزش هايي سراغ دارد يا مش��اهده مي كند اما 
مجموعاً محيط دانشجويي، محيط پرنشاط، پرتحرك و روي 
هم ديني و معتقد و پايبند به مباني به حساب مي آيد؛ اين چيز 
خيلي مغتنمي است. محيط دانشجويي ما اينجوري است؛ 
از اين بايد اس��تفاده كرد، روي اين محيط بايد تأثيرگذاري 
كرد، بايد جهت گيري درست داد.   يك توصيه  ديگر ما هم 
اين است كه هم مسئولان دانشگاهي كشور و هم تشكل ها 
سعي كنند نسبت به همديگر مماشات و همراهي و همكاري 
داشته باشند. مواردي آدم مي ش��نود كه اين همكاري ها يا 
وجود ندارد يا تعارض وجود دارد ... بايد همكاري بكنند، بايد 
همدلي بكنند؛ چون هدف ها يكي است؛ اهداف انقلاب است. 
مسئولان دارند زحمت مي كشند، تلاش مي كنند، واقعاً عرق 
مي ريزند - آدم مي بيند ديگر - فكر مي كنند؛ به قدري كه 
به ذهن ش��ان مي آيد، به قدري كه توان دارند، دارند تلاش 
مي كنند. اين جوان هاي تشكل ها هم، همه باانگيزه، پرنشاط و 
پاكيزه اند. خب، اين مجموعه ها بايد به همديگر كمك كنند. 

كلام رهبر

در روزهايي كه كابينه دوازدهم تازه كار خود را 
آغاز كرده است، سرِ وزارت علوم باز هم مانند 
ابتداي دولت يازدهم بي كلاه مانده است. اين 
خبر وراي داش�تن هر موضع سياسي نسبت 
به دولت مس�تقر، براي همه م�ردم مي تواند 
ناراحت كننده باش�د. بي وزير ماندن وزارت 
علوم به عنوان بزرگ ترين كلوني نخبگان و 
متخصصان كشور مي تواند تبعات عميقي در 
پي داشته باشد. خصوص آنكه اولاً سرپرست 
فعلي، مانند وزير مبس�وط اليد نيس�ت و از 
س�وي ديگر، به دليل مديريت موقت بر اين 
وزارتخانه مهم، نخواهد توانس�ت در تدوين 
برنامه هاي بلندمدت براي چهار س�ال آينده 
آموزش عالي اقدامي جدي داش�ته باشد. با 
اين حال، حسن روحاني در اولين گفت وگوي 
تلويزيون�ي با مردم پ�س از اس�تقرار دولت 
دوازدهم، راجع به معرفي وزراي علوم و نيرو 
به مجلس گفته اس�ت:»در هفته اول مهرماه 
سعي مي شود اين دو وزير معرفي مي شوند.«

اين در حالي است كه علي مطهري، نائب رئيس 
مجلس شوراي اسلامي هشتم شهريور ماه جاري 
در پاس��خ به اخطار يكي از نمايندگان مبني بر 
اينكه رئيس جمهور بايد طي دو هفته اخير وزير 
علوم را به مجلس معرفي مي كرد،مي گويد:»به 
نظر بنده اين اخطار درست است. رئيس جمهور 
بايد ظرف اي��ن دو هفته وزير عل��وم را معرفي 
مي كرد.« خلاصه آنك��ه؛ آنگونه ك��ه از ظواهر 
ماجرا پيداس��ت، تكليف وزارت عل��وم پيش از 
آغاز سال تحصيلي دانشگاه ها مشخص نخواهد 

شد؛مسئله اي كه مي تواند در برنامه ريزي صحيح 
براي س��ال تحصيلي جديد، مشكل ايجاد كند.

با اين هم��ه، معض��لات اصل��ي وزارت علوم و 
حوزه آموزش عالي كشور را هرگز نمي توان در 
برنامه ريزي يا عدم برنامه ريزي براي يك س��ال 
خلاصه نمود. مس��ائلي همچون بيكاري بخش 
اعظم فارغ التحصيلان دانشگاهي، عدم پذيرش 
دانش��جو بر مبناي نيازهاي بومي و منطقه اي، 
عدم ارتباط صحيح بين صنعت و دانشگاه، وجود 
خلأ مهارت آموزي در س��يلابس هاي بسياري 
از دروس دانشگاهي، معضل هميشگي كمبود 
بودجه دانش��گاه ها و چند قل��م معضل بنيادي 
ديگ��ر در همين ح��وزه را طبيعت��اً نمي توان با 
برنامه ريزي هاي كوتاه مدت برطرف نمود. همه 
اينها در حالي اس��ت كه با توجه به شرايط ويژه 
حاكم بر اقتصاد كشور، دانش��گاه بايد به عنوان 
مهم ترين متولي اقتصاد دانش بنيان، مقدمات 
كارآفريني، ارزآوري و تولي��د ثروت علم مبنا را 
به عنوان حياتي ترين وظيفه خود محقق نمايد.

مجموعه اين مس��ائل پيچيده را وقتي در كنار 
كاهش شتاب رشد علمي كشور طي سال هاي 
اخير قرار دهيم، لزوم تس��ريع در تعيين تكليف 
وزارتخانه راهبردي علوم مشخص تر خواهد شد. 
طبيعتاً در اين شرايط، وزير علوم دولت دوازدهم 
تنها در صورتي موفق خواهد شد كه اولاً بتواند 
بي��ن وظايف مهم موج��ود در دس��تور كار اين 
وزارتخانه، اولويت بندي صحيحي داشته باشد 
و ثانياً تصميم بگيرد فارغ از سياسي كاري هاي 
معمول طي چهار سال گذشته، تمام همت خود 

را در راه خدمت به آينده آموزش عالي كش��ور 
صرف كند. اولويت ها اما كدام است و تشخيص 
اولويت هاي كاري وزارت علوم در مقطع كنوني 
چقدر زمان بر خواهد بود؟ پاسخ چندان پيچيده 
نيست؛چراكه اسناد كارشناسي شده و بالادستي 
موجود در اين زمينه، تكليف همگان را مشخص 
نموده و نيازي به كنكاش دوب��اره پيرامون اين 
موضوع نيست! تدوين نقشه جامع علمي كشور 
اساس��اً با هدف تعيين همين اولويت ها صورت 
گرفته اس��ت. در اين ش��رايط، وزير علوم دولت 
دوازدهم تنها بايد تصميم بگيرد به جاي مشغول 
شدن به حاش��يه ها، بس��تر اجرايي شدن متن 
سياست هاي ابلاغي در اين زمينه را فراهم كند. 
در اين مسير، سامان دادن به وضعيت طرح هاي 
كلان ش��وراي عالي عتف به عن��وان مهم ترين 
راهبرد اتصال دانشگاه و صنعت، اولويتي اساسي 
خواهد بود؛چراكه تعيي��ن و تصويب طرح هاي 
مذكور، به عنوان مهم ترين نتايج نقش��ه جامع 
علمي كشور شناخته مي ش��ود.طرح هاي مورد 
بحث، ناظر به نيازهاي روز كشور در حوزه هاي 
مختلف- از علوم مهندس��ي تا علوم پايه و علوم 
انساني- تعريف شده و قرار بوده در متن پايان نامه 
و رس��اله هاي دانش��جويان تحصيلات تكميلي 
دانشگاه ها اجرايي شود. اجرايي شدني كه قرار 
بوده ع��لاوه بر جه��ت دادن به مق��الات علمي 
توليدشده توسط دانشجويان، زمينه كارورزي 
و اشتغال آنها را نيز فراهم كند. طي دولت گذشته 
اما بخش زي��ادي از طرح هاي مذك��ور معطل 
مانده است. واقعيتي كه مي توان از آن به عنوان 

تأخيري نابخش��ودني در عرص��ه آموزش عالي 
كشور ياد كرد. 

ديگر اولويت مهم حوزه آموزش عالي طي چهار 
سال آينده را اما بدون ش��ك بايد اجرايي كردن 
س��ند آمايش آموزش عالي كش��ور در تمامي 
زيرحوزه هاي آن دانس��ت. اجرايي كردن سند 
مذكور نيز متأس��فانه با آنكه بخش��ي از فرآيند 
اجراي نقشه جامع علمي كشور به شمار مي رود، 
طي دولت يازدهم به س��رانجام نرس��يده است. 
به صورتي كه ظاهراً پذيرش دانش��جو در سال 
تحصيلي جديد نيز بدون لحاظ نيازسنجي هاي 
جغرافيايي در حوزه هاي مختلف صورت خواهد 
گرفت. به بياني س��اده تر از تداوم اين فاجعه در 
حوزه آموزش عالي كشور اين است كه في المثل 
ما در دانشكده هاي كشاورزي گرم و خشك ترين 
استان كشور، بيشترين دانشجويان ورودي را به 

رشته شيلات اختصاص دهيم! 
مسئله اي كه متأسفانه در سايه غفلت مسئولان 
آموزش عالي در مقاطع مختلف، هم اكنون با كم 
و كيفي متفاوت در تمامي رشته محل هاي وزارت 
علوم، دانشگاه آزاد، دانش��گاه پيام نور، دانشگاه 
علمي كاربردي و ساير زيرحوزه هاي آموزش عالي 
كشور در حال انجام است. نتيجه روشن چنين 
پذيرش نيازسنجي نشده اي طبيعتاً آن خواهد 
شد كه معاون وزير علوم از سويي بگويد:»امروز 
50ه��زار دانش آموخته بي��كار در مقطع دكترا 
داريم كه سالانه 30 هزار نفر نيز به اين آمار اضافه 
مي شود.« و از سوي ديگر در همان جلسه اظهار 
كند: » امسال ما 130 هزار دانشجو جذب كرديم 
درحالي كه ظرفيت دانشگاه 850 هزار نفر بود، 
يعني از هر هفت صندلي، يك صندلي پرش��ده 
اس��ت كه روند كاهش دانش��جو در س��ال هاي 
آينده نيز ادامه خواهد يافت!« اجراي طرح هاي 
كلان ش��وراي عالي عتف در كنار اجرايي شدن 
س��ند آمايش آموزش عالي كش��ور اما مي تواند 
علاجي براي هر دو سوي اين فاجعه باشد،چراكه 
طرح هاي كلان شوراي عالي عتف، شاه كليد رفع 
بيكاري فارغ التحصيلان و پيوند دادن صنعت با 
دانشگاه به شمار مي روند و سند آمايش آموزش 
عالي نيز تنها راه حل پذيرش نظام مند و علمي 
دانشجو خواهد بود. اجراي اين دو راهكار همزمان 
خواهد توانس��ت ديگر معضلات موجود در اين 
حوزه همچون كمبود بودجه دانشگاه ها، وجود 
خلأ مهارت آموزي فارغ التحصيلان دانشگاهي  و... 
را نيز تحت تأثير خود قرار دهد. به باور نويسنده، 
حل بخش زيادي از معضلات فرهنگي موجود در 
محيط دانشگاه ها نيز در گرو اجراي دو دستور كار 
مزبور است؛ امري كه تنها مقام عالي وزارت علوم 
در دولت دوازدهم، قادر به س��اماندهي و اجراي 

آن خواهد بود. 

بي پولي دانش�جو جماعت، تبدي�ل به اصلي 
پذيرفته شده در جامعه ما ش�ده است. به باور 
هم�گان از دانش�جو نمي توان توق�ع فعاليت 
اقتصادي و درآمد چنداني داش�ت. در همين 
فضا، بدهي نجومي دانشجويان به صندوق رفاه 
دانشجويي، واقعيت تلخي است كه خبرهاي 
آن كمتر مورد توجه قرار مي گيرد؛چراكه چنين 
موضوعي اساساً صبغه سياس�ي ندارد و بنا بر 
قانوني نانوشته-كه شايد بتوان ريشه هاي آن 
را در قطب بندي كاذب         اصولگرا-اصلاح طلب 
دانست- مسائل غيرسياسي كمتر مورد توجه 
قرار مي گيرد. با اين حال، اينها در واقعيت قضيه 
تغييري ايجاد نخواهد كرد. واقعيت همين است 
كه به رغم اطلاع رساني هاي مكرر صندوق رفاه 
و اتخاذ طرح هاي بخشش بدهي دانشجويان، 
هنوز هم بخش قابل توجهي از وام هاي پرداخت 
ش�ده به دانش�جويان بازپرداخت نمي شود. 
مس��ئولان صندوق رفاه دانش��جويي البته طي 
سال هاي قبل مكرر در پي حل اين معضل بوده اند. 
مثلاً مهرماه 94، ذوالفقار يزدان مهر رئيس صندوق 
رفاه دانشجويان وزارت علوم به رسانه ها گفته است: 
»با توجه به تصميمات گرفته شده، دانشجوياني كه 
از 12 تا 22 بهمن بدهكاري هاي خود را به صندوق 
رفاه دانش��جويان وزارت علوم ب��ه صورت يك جا 
پرداخت كنند، جرايم آنها بخش��يده مي شود.« 
يزدان مه��ر در همان تاري��خ گفت��ه بود:»تعداد 
بدهكاران معوقه صندوق رفاه دانشجويان 465هزار 
و 168 نفر و به مبلغ 1620ميليارد ريال اس��ت.« 
رقمي كه براي درك بهتر ميزان آن بايد نگاهي به 
رقم بودجه صندوق رفاه در متن قانون بودجه سال 
96 داش��ت. در لايحه بودجه سال 96 كه از سوي 
رئيس جمهور به مجلس تقديم شد، دولت از محل 
اعتبار سازمان امور دانشجويان مبلغ ۷5 ميليارد 
و 650 ميليون ريال براي صندوق رفاه دانشجويان 

درنظر گرفت. 
اين يعني اينكه مجم��وع وام هاي معوق صندوق 
رفاه در سال 94، چيزي بيش از 21 برابر! بودجه 
صندوق در س��ال جاري بوده اس��ت. بنا به گفته 
مس��ئولان صندوق رفاه دانش��جويي البته طي 
دو س��ال اخي��ر، بخش��ي از اين بدهي از س��وي 
فارغ التحصيلان بازپرداخت شده است. يزدان مهر 

در همين زمينه گفته است:»در طرح بخشودگي 
50 درصدي جرايم، حدود 49۷ هزار نفر شركت 
كردند و مبلغ 640 ميليارد ريال از بدهي هاي معوق 
و جاري صندوق رفاه دانشجويان وصول شد.« با اين 
حال، اصل مشكل همچنان پابرجاست. بر همين 
اساس رئيس سابق صندوق رفاه دانشجويي مهر 
فروردين ماه سال جاري نيز تأكيد مي كند:» يكي 
از موضوعاتي كه در سال 96 به طور جدي دنبال 
مي شود بحث پرداخت معوقات صندوق رفاه است 
كه برنامه صندوق اين است كه بتواند معوقاتي كه 

تا سال 95 وصول نشده را دريافت كند.«
حالا اما جديداً خبر مي رسد در روزهاي منتهي به 
شروع سال تحصيلي جديد، مسئولان صندوق رفاه 
باز هم ناچار شده اند مانند سال 95 به تمديد طرح 
بخشودگي جرايم ديركرد بدهي هاي دانشجويان 
اقدام كنند. يزدان مه��ر در همين زمينه اخيراً به 
رس��انه ها گفته اس��ت:»براي دريافت معوقات از 
دانشجويان دانش آموختگان بدهكاري كه معوقه 
وام هاي خود را به صندوق پرداخت نكرده اند فقط 
تا پايان مهرماه فرصت دارن��د در غيراين صورت 
مشمول جريمه 12درصدي مي ش��وند.« با اين 
حال به نظر مي رسد راه حل اساسي هيچ كدام از 
اين طرح ها نباشد. راه حل اساسي اين است كه اولاً 
مجموعه مديريت آموزش عالي كشور خود را در 
قبال اشتغال دانشجويان مسئول بداند و رسالت 

خود را تنها در صدور مدرك خلاصه نكند. پيش 
از اين بارها گفته ش��ده است، عملياتي كردن هر 
چه سريع تر طرح آمايش آموزش عالي و پيگيري 
مجدانه طرح هاي كلان ش��وراي عالي عتف، دو 
شاه كليد حل مسئله اشتغال دانشجويان و پيوند 

زدن دانشگاه و صنعت است. 
طرح هايي كه متأس��فانه در دولت يازدهم حال 
و روز خوش��ي نداش��تند و اميد اس��ت در دولت 
جديد مهم ترين اولويت وزارت علوم تلقي شوند. 
مسئله دوم اما به خود دانش��جويان باز مي گردد. 
دانش��جويان بايد كار كردن هم��راه با تحصيل را 
وظيفه خود بدانند. اين در حالي است كه متأسفانه 
در سايه فرهنگ سازي غلط، بعضاً مشغول شدن 
دانش��جو به كارهاي غيرعلم��ي و غيرتخصصي 
براي تأمين هزينه هاي شخصي خود عار محسوب 
مي شود. دانش��جويان غالباً ترجيح مي دهند در 
دوره دكتري نيز از جيب خانواده خرج كنند، ولي 
فرضاً دستفروشي كردن براي تأمين مخارج خود 
را ننگي ناپذيرفتني مي دانند! اين در حالي است كه 
دولت در كشورهاي پيشرفته مسئوليت چنداني 
در قبال تحصيل رايگان دانش��جويان ندارد و آنها 
خود موظف به تأمين هزينه تحصيل شان هستند. 
واقعيت سخت ولي سازنده اي كه دانشجو را اهل 
كار كردن بار مي آورد و كار نك��ردن براي تأمين 
هزينه هاي شخصي توسط خود فرد را عار و ننگي 

غيرقابل قبول مي داند. 
محمدرضا اسلامي، دانش آموخته رشته مهندسي 
س��ازه در مقطع دكترا از دانش��گاه كوب��ه ژاپن و 
پژوهشگر مقطع پس��ادكترا در دانش��گاه ايالتي 
ميشيگان امريكا چندي پيش مطلب قابل تأملي در 
همين زمينه در صفحه شخصي خود منتشر كرده 
است. اسلامي مي نويس��د: »ديروز عصر با فرزند 
يكي از اساتيد گروه س��ازه صحبت مي كردم كه 
در دانشگاه خودمان دانشجوي كارشناسي است. 
پدرش يكي از بهترين اساتيد درس هاي محاسباتي 
سازه است و دروس مهمي مثل ديناميك را درس 
مي دهد )ن��ام نمي برم چون به ي��ك كليك قابل 
ش��ناختن اس��ت(. گفتم: چطوري؟ گفت: امروز 
پوستم كنده شده است. پرسيدم: چرا؟ گفت:روز 
خيلي گرمي بود و رستوراني كه در آن كار مي كنم 
سر ظهر خيلي مشتري آمد )برخلاف روالِ معمول 
سه شنبه ها( و توي گرماي آشپزخونه آبپّز شدم. سه 
روز در هفته آشپزخونه اونجا هستم. اين روزها كه 

گرمه اصلاً جاي غيرقابل تحملي شده است.«
اين دانشجوي مقطع پسادكترا در دانشگاه ايالتي 
ميش��يگان در ادامه نوشته اس��ت:»راجع به كار 
كردن دانش��جوها در امريكا قبلًا هم چند نوبت 
يادداشت هايي نوشته ش��ده بود. ولي ديروز واقعاً 
انتظار نبود كه پسر پروفسور »... «گرماي مردادي 
اين روزهاي كارولينا را در آشپزخانه به كار مشغول 
باشد. همه مي دانيم كه پدر وي علاوه بر تدريس، با 
يكي دو شركت محاسبات ساختمان هم همكاري 
دارد!دانشجوهاي ژاپني هم براي پرداخت شهريه 
دانشگاه و هزينه هاي زندگي ش��ان كارِ پاره وقت 
)پارت تايم جاب يا در اصطلاح ژاپني »آروبايتو«( 
مي كردند ولي استنباط شخصي ام اين است كه 
آنها قدرى پول اضاف��ه مي آوردند.آماري در اين 
باب ندارم ولي نوعاً در طول 12 ت��رم بارها ديدم 
بچه ها با اضافه پس انداز سالشان، به يك سفر يك 
هفته اي خارج از ژاپن مي رفتند تا دنيا را ببينند، 
ولي از بچه هاي امريكايي )ش��ايد به خاطر كمتر 
بودن درآمد، يا ش��ايد هم به خاطر گران تر بودن 
شهريه دانش��گاه( كمتر اينگونه گشاده دستي ها 
ديده مى ش��ود.«  اي كاش سيس��تم آموزش ما 
دانش آموزان و دانش��جويان را پيش از متخصص 

شدن، مستقل مي كرد. كاش!

محسن فرهادي  
   گزارش 

مرا هم ببين
  سميه عظيمي

»امروز كامپيوترت خاموش است«؛ حرفي بود كه هر از گاهي 
از دكتر مشهدي مي ش��نيدم. وقت هايي كه سر كلاس جبر 
سؤالي مي پرسيد و محمدحسين مرادي هم مثل بقيه جوابش 
را نمي دانست. معتقد بود نه اينكه پاسخ سؤالي را بلد نباشد كه 

حتماً از يادش رفته است. 
حرص همه مان درمي آمد، ميان آن همه دانشجو شايد فقط 
يكي دو نفر بودند كه مثل مرادي نورچش��مي اس��تاد بودند. 
دكتر مشهدي تازه ترم اولش بود كه به دانشكده ما آمده بود اما 
ما حداقل سه چهار ترمي را با هم گذرانده بوديم. تنها تفاوت 
مرادي با بقيه بچه درسخوان هاي كلاس اين بود كه او فوري و 
بي معطلي مي پريد وسط حرف استاد و جواب را مي گفت. خب 

معلوم هم بود كه استاد تازه وارد خوشش مي آمد. 
البت��ه دكتر غضنفري هم ب��ود كه محلي به اي��ن ادا اطوارها 
نمي گذاش��ت و ه��ر وقت مرادي مي خواس��ت حرف��ي بزند 
مي گفت شما دانش��ت را آخر ترم روي برگه امتحاني به من 

نشان بده. 
او البته ما ورودي هاي مهر دو سال پيش را به اصطلاح خودش 
بزرگ ك��رده بود و تف��اوت دانش س��ر كلاس و روي برگه را 

فهميده بود. 
آن روز هم مرادي از جواب استاد مشهدي عاجز ماند. او اين بار 
برخلاف هميشه، دستش را بلند نكرد كه استاد هم همچون 
هر جلس��ه، بگويد فعلًا تو نه! و دور كلاس بچرخد و دانه دانه 
بچه ها را تس��ت كند كه آيا جواب را مي دانند يا نه... و بعد به 

مرادي بگويد كه خب حالا تو بگو... 
بعد كه استاد سراغش رفت و از او پرسيد جواب را مي داند يا 
خير، جوابش منفي بود و استاد مثل چند جلسه قبل كه اتفاقي 
مثل اين تكرار شده بود، گفت: »كامپيوترت خاموش است.«

از كلاس كه رفتي��م بيرون چند نفري از پس��رها دور مرادي 
حلقه زده بودن��د، يكي گفت: خب جناب م��رادي، خوب مخ 

استاد رو زدي!
مرادي هم لبخندكي زد و گفت: ما اينيم ديگه. كفرم درآمده 
بود، من دانشجوي خوب كلاس بودم و از نمره هايم هم معلوم 
بود اما اين بار استاد جديد از اين آدم هاي سر زبان دار خوشش 
مي آمد و البت��ه چندان به ما ب��ه قول خ��ودش »دختركان 

دانشجو« روي خوشي نشان نمي داد. 
معتقد بود دخترها اگر بروند مامايي بخوانند يا تخصص پوست 
و مو بگيرند برايشان بهتر است و هندسه و جبر و احتمال به 

درد ما نمي خورد. 
حتي آن روز هم كه دست بلند كردم و مسئله روي تخته سياه 
كلاس را حل كردم، چيزي شبيه به اين گفت و به جاي تشكر، 

حالم را گرفت. 
براي همين هم بود كه چندان ميلي به عرض اندام در كلاس 
نداش��تم و اين آقاي مرادي فضا را فراهم ديده بود. در اينكه 
او هم درس��ش را خوب مي دانست شكي نبود اما روي خوش 
اس��تاد حتماً به خاطر خوش مش��ربي اش بود و توانش براي 

جلب توجه. 
اول ترم بعد اما همه چيز عوض شد؛ نگاهش كه به من خورد 
گفت:»خانم مهندس، كارنامه متفاوتي داشتيد«؛ نمره هايمان 
نظر استاد مشهدي را عوض و نگاهش به دختركان دانشجو هم 

اندكي تغيير كرده بود. 
سابقه يك ترمي اش در اس��تادي، حالا اندكي بيشتر شده و 

بچه ها را هم بهتر شناخته بود. 

فرار مغزها يا فراري دادن مغزها
يكي از بحث هايي كه جامعه علمي ما درگير آن است، اصطلاح 
فرار مغزهاست. من به عنوان يك 
عضو جامع��ه علمي بح��ث فرار 
مغزه��ا را خيلي قبول ن��دارم. ما 
بايد بگوييم ف��راري دادن مغزها. 
ما و مس��ئولان  بايد قبول كنيم 
ك��ه ناآگاهان��ه مغزه��ا را فراري 
مي دهيم. ما امروز با رشد فراوان 
علمي  حدود 300 هزار دكتراي با 
كيفيت بسيار بالا در مملكت آماده 
خدمت داريم ولي ما توانايي جذب 
آنها را در داخل كش��ور نداريم و براي آنها امكانات پژوهشي را 
فراهم نكرده ايم. در حالي كه اين  دانشجويان و دانش آموختگان 
دكتري با ظرفيت هاي بالاي علمي اي كه دارند هر كدام كه به 
آن سوي مرزها بروند، حتماً مي توانند از شرايط مناسب شغلي 
و پژوهشي برخوردار شوند. بنابراين اين پژوهشگران جوان به 
چه اميدي در كشور بمانند در حالي كه نه شغل دارند، نه زندگي 
تشكيل داده اند و نه تضميني براي آينده آنها متصور است. پس 
بايد قبول كنيم كه اين از ناتواني ما در جذب آنهاست كه آنها را 

به مهاجرت ترغيب مي كند. 
اين در حاليست كه در خارج از مرزها مغزهاي اين كشور مورد 
اس��تقبال قرار مي گيرند. در واقع هر يك از اي��ن مهاجرين به 
كشورهاي ديگر، ثروث بسيار بزرگي هستند كه مُفت و مجاني 
در اختيار كش��ور مهاجرپذير قرار مي گيرند تا جايي كه حتي 
بعضي كش��ورهاي غربي با پذيرايي از نخبگان س��اير كشورها 
ذخاير ژنتيكي خود را افزايش و حتي اصلاح ژنتيكي در جامعه 

خود انجام داده اند. 
من بر اساس تجربيات فراوان قبلي خود مطمئنم كه اولويت اول 
غالب اين نخبگان، كار در وطن و خدمت به هموطنان خويش 
اس��ت. اما اگر به بازي گرفته نش��وند و در جاي مناسب مورد 
استفاده قرار نگيرند چرا بايد بمانند؟ پس من معتقدم مسئله 

فرار مغزها نيست بلكه فراري دادن مغزهاست. 

ر وايت دانشجويي

حرف استاد

پروفسور مجتبي شمسي پور

 چهره ماندگار شيمي
 و استاد دانشگاه رازي كرمانشاه

دانشجويان بيكار و بدهی نجومی به صندوق رفاه

كار برای دانشجو هم عار نيست! 
كامران حاجي حسني  

   گزارش2 


